

## **Terms and Conditions**

The Library provides access to digitized documents strictly for noncommercial educational, research and private purposes and makes no warranty with regard to their use for other purposes. Some of our collections are protected by copyright. Publication and/or broadcast in any form (including electronic) requires prior written permission from the Library.

Each copy of any part of this document must contain there Terms and Conditions. With the usage of the library's online system to access or download a digitized document you accept there Terms and Conditions.

Reproductions of material on the web site may not be made for or donated to other repositories, nor may be further reproduced without written permission from the Library

For reproduction requests and permissions, please contact us. If citing materials, please give proper attribution of the source.

## Imprint:

Director: Mag. Renate Plöchl

Deputy director: Mag. Julian Sagmeister

Owner of medium: Oberösterreichische Landesbibliothek

Publisher: Oberösterreichische Landesbibliothek, 4021 Linz, Schillerplatz 2

## Contact:

Email: landesbibliothek(at)ooe.gv.at Telephone: +43(732) 7720-53100

kirchen auf kurze Zeit an die mächtigen Schaunberger, von diesen an die Starhemberg, von welchen es durch Kaufvertrag, dessen Inhalt unten angegeben wird, an die Pollhamer überging. Es ist somit angezeigt, das Merkwürdigste von dem uralten vaterländischen Adelsgeschlechte der Pollhamer mitzutheilen.



## § 5. Pollham

und die

Herrn, jetzt Grafen, von Pollham.

Dieses uralte Geschlecht leiht dem Pfärrorte Pollham, sowie dem anstossenden grossen Walde den Namen. Die Herren von Pollham sollen die Herrschaft Wartemburg vom Jahre 909 angefangen über 800 Jahre ununterbrochen besessen haben, denn sie rühmen sich dessen in einer Verfahrungsschrift contra Kloster Lambach, dass ihr Geschlecht und Name und Besitz von Wartenburg viel älter sei, als das Kloster Lambach.

Pilgram, Herr zu Pollham, war der erste, welcher in brieflichen Urkunden bekannt wurde, da er in dem Konfirmationsbriefe des Herzogs Welf in Baiern, den er dem Bischofe Adalbert von Würzburg über das von ihm gestiftete Kloster Lambach ertheilte, als Zeuge andern österr. adeligen Geschlechtern vorgesetzt ist. Diese Urkunde ist ausgestellt 1073. (Hohenegg II. B, S. 55.)